
اقتصادی

رئیس اتاق اصناف ایران:

کمبودی در تأمین کالای اساسی محرم و صفر نیست

رئیس اتحادیه فروشندگان نرم افزار:

 کاهش 35 درصدی فروش لوازم التحریر 
در اثر رکود اقتصادی 

یک کارشناس صنعت قطعه سازی :

وضعیت مالی قطعه سازان خودرو 
بدتر از دوران تحریم است

جدول نرخ سکه و ارز

صفحه 4
یک شنبه ۲۶ شهریور ۱۳۹۶ 

۲۶ ذیحجه ۱4۳۸ - شماره۲۱۷۲4

قیمت )به تومان(نوع سکه
1/275/000سکه تمام طرح جدید
1/245/000سکه تمام طرح قدیم

657/000نیم سکه
367/000ربع سکه

253/000گرمی
124/400هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3/912دلار
4/724یورو
5/305پوند

1/164لیر ترکیه
1/078درهم امارات

پکن در واکنش به سیاست های خصمانه آمریکا 
اعلام کرد به همراه هم پیمانانش استفاده از دلار 
در معاملات نفتی را کنار گذاشته و ارزهایی نظیر 

یوان را جایگزین آن می کند.
به گزارش فارس به نقل از راشا تودی، پکن به تازگی 
طرحی را ارائه کرده اســت که به موجب آن این کشور 
در قراردادهای نفتی با هــم پیمانان خود دلار را کنار 
گذاشته و قراردادهایی با آنها منعقد می کند که مبنای 

ارزی پرداخت آنها یوان و طلا است.
ایــن اقدام کــه به نوعی واکنش به سیاســت های 
خصمانه آمریکا اســت، می تواند به شــکل گیری بازار 
جدید نفتی در آسیا هم راستا با بازارهای نفتی آمریکا 

و اروپا منجر شود.
جیم راجرز، کارشناس سرمایه گذاری و مشاور مالی 
معتقد است این مسئله می تواند عواید بازی را که تاکنون 

تحت سلطه دلار بود، تغییر دهد.

وی در این باره گفت: این اقدام جهان را یک گام به 
کنار گذاشتن دلار در معاملات نفتی نزدیک تر می کند. 
بســیاری از افراد تمایلی به استفاده از دلار ندارند زیرا 
در صورتی که آمریکا نســبت به آنها سیاست خصمانه 
در پیش بگیرد می تواند از این طریق فشارهای شدیدی 
را علیــه افراد وارد کرده و حتی آنها را از جرگه تجارت 
خارج کند. چین، روسیه و دیگر کشورها به اهمیت این 
موضوع پی برده و در تلاش هستند تا تجارت بین الملل 

و نظام مالی جهانی را از دلار دور کنند. 
قراردادهای آتی این امکان را برای فروشندگان نفت 
به چین فراهم می کند تا هزینه نفت صادراتی خود به این 
کشور را به طلا و یوآن دریافت کند که در زمینه یوان 
نیز این امکان فراهم شده است که دولت چین یوان را 
بدون نیاز به تبدیل شدن به دارایی در چین و یا مبادله 

ارزی به دلار با طلا مبادله شود.
این مشــاور امور مالی معتقد است جهان در حال 

پیشروی به این سمت و سو است، در حال حاضر ایران 
یوآن چین را قبول می کند. چین و روسیه توافق کردند 

تا سوآپ ارزی به روبل و یوان را انجام دهند. 
راجرز تاکید کرد: فاصله گرفتن جهان از دلار در حال 
اتفاق افتادن اســت، اما این اتفاق با سرعت کمی پیش 
می رود و زمان زیادی برای گسترش آن نیاز خواهد بود.

وی ادامــه داد: در زمینه فاصلــه گرفتن جهان از 
دلار بســیاری از افراد تمایل قوی دارند و من معتقدم 
در کمتر از 10 ســال آینده ما شاهد تغییرات جدی در 
زمینه مبادلات نفت در آســیا و فاصله گرفتن بیشتر از 

دلار خواهیم بود.
این کارشناس اقتصادی اضافه کرد: وقتی قرار شد 
دلار جایگزین پوند انگلیس شــود، افراد زیادی از خود 
برای شکل گرفتن سریع این اقدام رغبت نشان ندادند 
اما در حال حاضر اقتصادهای بزرگی نظیر چین، ایران 
و روسیه و برخی دیگر از کشورها تمایل شدیدی در این 

زمینه دارند و بنابراین این مسئله سریع تر از قبل اتفاق 
خواهد افتاد.گفتنی است، پیمان های دوجانبه ارزی جزو 
نیاز های ضروری سیاست پولی ایران به دلیل تنگناهایی 
است که کشورهای متخاصمی مانند آمریکا برای اقتصاد 
ما ایجاد می کنند. نمونه بارز آن هم تحریم بانک مرکزی 
ایران بود که چند سال پیش اتفاق افتاد و مبادلات ارزی 

کشور را با مشکل رو به رو کرد. 
هرچند هم اکنون برخی از مشــکلات ورود پول به 
کشور برطرف شده اما باز هم شاهدیم که آمریکا همچنان 
روند تحریم های خود را ادامه می دهد و ممکن است حتی 
مجددا به شکل های دیگری مشکلات بیشتری بر سر راه 

مبادلات ارزی ما ایجاد کند. 
تمامی این موارد لزوم اســتفاده از پیمان های پولی 
دو جانبه را برای کشــور ما ضروری می کند، موضوعی 
که تاکنون تقریبا مورد توجه مناســب مسئولان بانک 
مرکزی و سیاست گذاران پولی کشور قرار نگرفته است. 

در واکنش به سیاست های خصمانه آمریکا

چین و متحدانش دلار را از معاملات نفتی خود حذف می کنند

رئیس اتــاق اصناف ایــران در خصوص 
وضعیــت تنظیم بازار محــرم و صفر گفت: 
هیچ گونه گزارشــی از کمبــود در کالاهای 
اساسی به دست ما نرسیده و مشکل خاصی 

وجود ندارد. 
علی فاضلی در گفتگو با فارس در مورد تنظیم 
بــازار و تأمین کالاهای اساســی مــورد نیاز ایام 
سوگواری محرم و صفر، اظهار داشت: تأمین کالاهای 

کشاورزی بر عهده وزارت جهاد کشاورزی است. 
وی افزود: وزارت جهاد کشاورزی و وزارت صنعت 
تمهیداتی را برای تأمین و توزیع کالاهای اساسی 
مورد نیاز مردم در ایام سوگواری اندیشیده اند، اما 
هنوز در این مورد ابلاغی به اتاق اصناف ایران انجام 

نشده است.
رئیس اتــاق اصناف ایران ادامه داد: براســاس 
بررسی ها و رصد بازار هیچ گونه گزارشی از کمبود 
در کالاهای اساســی به دست ما نرسیده و مشکل 

خاصی وجود ندارد. 
فاضلی بیان کرد: در آخرین جلسه ستاد تنظیم 

بازار با توجه به ذخایر انبارها اعلام شد که کمبودی 
در زمینه کالاهای اساسی مورد نیاز مردم در، ایام 

سوگواری محرم و صفر وجود ندارد.
در همین راستا، معاون امور اقتصادی و بازرگانی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: توزیع گوشت 
قرمز گوسفندی وارداتی قبل از محرم و حتی عید 
قربان آغاز شده تا در ایامی که تقاضا افزایش می یابد، 

بازار کنترل شود. 
یدالله صادقی در مورد تأمین کالاهای اساسی 
مورد نیاز مردم در ایام سوگواری محرم و صفر اظهار 
داشت: وزارت صنعت علاوه بر اینکه بر فرآیند توزیع 
نظارت دارد، بلکه در راستای جلوگیری از تخلف بر 

قیمت ها هم نظارت می کند. 
وی با  اشاره به اینکه توزیع گوشت گوسفندی 
گرم وارداتی تنظیم بازار در حال انجام است، بیان 
کرد: کاری که در مورد توزیع این کالا انجام شــده 
این است که توزیع قبل از محرم و حتی عید قربان 
آغاز شــده تا در ایامی که تقاضا افزایش می یابد، 

بازار کنترل شود. 

معاون امور اقتصادی و بازرگانی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت با بیان اینکه گوشــت قرمز تنظیم 
بازار با قیمتی که ســازمان حمایت اعلام کرده در 
حال توزیع اســت، گفت: این گوشــت در تمامی 
فروشــگاه های زنجیــره ای و همچنین در میادین 
ســازمان میوه و تره بار شهرداری به صورت فله و 

بسته ای در حال عرضه است. 
وی افــزود: هر کیلوگرم لاشــه گوشــت گرم 
گوسفندی وارداتی در این مراکز به قیمت 33 هزار 
تومان و ران گوسفندی پاک کرده به قیمت43 هزار 
تومان عرضه می شود و بخش هایی هم با قیمت های 

کمتر عرضه می شود.
معاون وزیــر صنعت ادامــه داد: وزارت جهاد 
کشاورزی برای تأمین سایر کالاهای اساسی مورد 
نیاز مردم در ایام محرم و صفر برنامه هایی دارد که 

هنوز آن را اعلام نکرده است. 
همچنین دبیر انجمن صنفی صنایع روغن نباتی 
اعلام کرد که هیچ مشکلی برای تامین روغن در ماه 
محرم وجود ندارد و کارخانه ها تولید خود را مطبق 

با نیاز این ماه تضمین کرده اند. 
داریوش محمودی در گفت وگو با ایســنا اظهار 
نباتی  داشــت: کارخانه های تولیدکننــده روغن 
در ماه هایــی مانند محرم کــه مصرف محصولات 
کشاورزی و مواد غذایی افزایش پیدا می کند تولید 
خود را مطابق با نیاز مردم در آن بازده زمانی تنظیم 
می کنند؛ بنابراین هیچ مشکلی برای تامین روغن 

مورد نیاز مردم وجود ندارد.
وی در خصوص عدم افزایش قیمت روغن اعلام 
کــرد: صنعت روغن نباتی بــا توجه به هزینه های 
افزایش یافته تولید محصولشــان ناگریرند قدری 
قیمت محصول شان را افزایش دهند که در این راستا 
تقاضای خود را به سازمان حمایت مصرف کنندگان 
و تولیدکنندگان اعلام کرده اند که در این راستا این 
سازمان با بررسی پیشنهاد ارائه شده از سوی صنعت 
و محاسبه دقیق قیمت تمام شده تولید، اعلام کرد 
که روغن مایع شش درصد و روغن نباتی 10 درصد 
می تواند افزایش قیمت پیدا کند اما از سوی وزارت 

صنعت، با آن مخالفت شد.

سرپرست اســبق وزارت اقتصاد با  اشاره 
به مشــکلات مربوط به نقل و انتقالات ارزی و 
عدم ورود ساده پول نفت به کشور، گفت: قطعا 
تک نرخی کردن ارز بعد از مدتی با شکســت 

روبه رو خواهد شد.
حســین صمصامی در گفت و گو با فارس با اشاره 
به اینکــه تک نرخی کردن ارز مســاوی با افزایش 
نرخ ارز اســت، اظهار داشت: این در شرایطی است 
که با کمبود درآمد های ارزی دوباره نرخ ارز در بازار 
افزایش پیدا می کند، بنابراین مانند دولت دوازدهم 
برای ثابت نگه داشــتن قیمت ارز یا باید درآمدهای 
ارزی کشور را به بازار ارز تزریق کنیم و یا دوباره ارز 

را چند نرخی کنیم.
وی درباره شکســت طرح تک نرخی کردن ارز 
افزود: در صورت اجرای طرح یکسان ســازی پس از 
گذشــت مدتی و با وارد شدن شوک به بازار شاهد 

اتفاقاتی که در سال 90 افتاد خواهیم بود.
سرپرست اسبق وزارت اقتصاد با  اشاره به این نکته 
که در صورت نبود بازار، تک نرخی کردن ارز مفهومی 

نــدارد گفت: تک نرخی کردن ارز هنگامی عملیاتی 
می شود که بازار وجود داشته باشد و درآمد های ارزی 
کافی برای حمایت از نرخ تعیین شده داشته باشیم، 
امــا در حال حاضر که درآمدهــای نفتی به راحتی 
وارد کشــور نمی شود و در واقع مبادلات ارزی ما با 
سایر کشورها با مشکل مواجه است، قطعا تک نرخی 
کردن ارز بعد از مدتی با شکست روبه رو خواهد شد.

صمصامی در پاسخ به این سؤال که مبنای تعیین 
نرخ ارز چیســت، بیان کرد: اگر منظور از تک نرخی 
کردن ارز تطابق با نرخ بازار است، در وضعیت کنونی 
بازارآزاد ارز با ســفته بازی و دلالی اداره می شود که 
این بازار نمی تواند تعیین کننده نرخ واقعی و مناسب 

ارز در اقتصاد کشور باشد.
وی ادامــه داد: بانک مرکزی مبنای نرخ ارز را از 
بازار گرفته و فرض را بر صحت نرخ تعیین شدن در 
بازار ارز می داند، غافل از اینکه این نرخ توسط بانک 
مرکزی تعیین می شــود و تحت تاثیر دلالی و سفته 

بازی قرار دارد.
دبیر کمیســیون اقتصادی دولت قبل با  اشــاره 

به شکســت طرح 
کردن  نرخی  تک 
ســال های  در  ارز 
71 و 80 به علت 
درآمد های  کمبود 
ارزی اضافــه کرد: 
اگر  مرکزی  بانک 
در راستای یکسان 
ارزبه  ســازی نرخ 
دنبال افزایش نرخ 
مسافرتی به عنوان 

مقدمه ای برای افزایش نرخ ارز در بخش های تولیدی 
و کالاهای واسطه ای است، کار درستی انجام نمی دهد،  
اما اگر بــه دنبال افزایش نرخ ارز مســافرتی بدون 
توجه به یکســان سازی نرخ ارز است تصمیم بسیار 

خوبی است.
صمصامی در پایان با  اشــاره به اولویت نداشتن 
طرح یکسان سازی نرخ ارز در شرایط موجود کشور 
گفت: بانک مرکزی با توجه به کمبود درآمدهای ارزی 

و مشکلات کنونی، باید با شناسایی نیازهای اصلی ارز 
کشور آن را سهمیه بندی کند.

گفتنی اســت، رئیس کل بانک مرکزی در دولت 
یازدهم چندین بار وعده تک نرخی کردن نرخ ارز را 
داد، هم برای سال 93 و هم برای سال 94 و شش ماه 
پس از برجام. اما با گذشت زمان و رسیدن به موعد 
این وعده ها هیچ اتفاقی نمی افتاد تا وقتی سیف در 
نیمه مرداد 96 مجددا وعده تک نرخی کردن ارز را 
اعلام کرد و گفت: »بر اساس برنامه ریزی های انجام 
شده یکسان ســازی نرخ ارز  اوایل دولت دوزادهم  
عملیاتــی خواهد شــد.« کارشناســان وقعی برای 
گفته های او قائل نشوند. چنان که پس از گذشت مدت 
زمان اندکی از سخنان او، نایب رئیس اتاق بازرگانی 
ایران و چین گفت: »وعده  هایی که از ســوی بانک 
مرکزی در مورد تک نرخی کردن ارز داده می شــود 
را نمی توان جدی گرفت.« و عبدالرضا مصری، عضو 
کمیســیون برنامه و بودجه مجلــس نیز اعلام کرد 
شرایط و متغیرهای نظام تک قیمتی )برای نرخ ارز( 

در کشور فراهم نیست.

صمصامی:

یکسان سازی نرخ ارز در شرایط کنونی با شکست مواجه می شود

سخنگوی کمیسیون کشاورزی، آب و منابع 
طبیعی مجلس با تأکید بر اینکه بنده هرگز از 
تراریخته استفاده نکرده و نخواهم کرد تصریح 
کرد: اگر این محصولات مشکلی ندارند، چرا در 
بسیاری از کشورها، مصرفش را برای گروه های 
سنی حســاس مثل کودکان، مادران باردار و 

شیرده ممنوع اعلام کرده اند؟
به گزارش تسنیم، علی محمد شاعری اظهار داشت: 
در بازار جهانی تراریخته ها محصولاتی هستند که با 
قیمتی ارزان  به بازار راه یافته و به همین دلیل مورد 
اســتقبال  بسیاری از کشورهای جهان سوم از جمله 

آفریقا و آسیا قرار گرفته اند. 
وی افزود: هرچند کشــورهای پیشرفته ازجمله 
اروپایی ها خــود تولیدکننده محصــولات تراریخته 
هستند، اما به علت خطرات احتمالی  ناشی از مصرف 
آن برای انسان و محیط  زیست، تمایلی به استفاده از 
آنها ندارند؛ همچنین کشورهای دیگری چون روسیه، 
قزاقستان، هندوستان، چین و فرانسه نیز استفاده از 

آنها را ممنوع کرده اند. 
ســخنگوی کمیسیون کشــاورزی، آب و منابع 
طبیعی مجلس شورای اسلامی ادامه داد: محصولات 
دستکاری شده ژنتیکی تنها باهدف مورد  استفاده قرار 

گرفتن از جانب کشورهای جهان سوم تولید می شوند، 
چرا که این کشــورها قدرت خرید لازم را برای خرید 

کالاهای اساسی در بخش کشاورزی ندارند.
شــاعری با تأکید بر خطرات احتمالی ناشــی از 
مصرف این محصولات، گفت: قانونی به منظور تعیین 
و تکلیف این محصولات تدوین کرده ایم که براساس 
آن دســتگاههای اجرایی همچون وزارت بهداشت، 
وزارت جهادکشاورزی، سازمان حفاظت محیط زیست 
و گمرک مکلف شده اند تا در زمان واردات، رهاسازی، 
مصــرف و تولید محصولات تراریخته مقررات لازم را 

رعایت کنند.
وی ادامه داد: دســتگاههای ذی ربط باید در ابتدا 
به آزمایش و نمونه برداری لازم از محصولات تراریخته 
بپردازند و بعد از ثابت شــدن بی خطر بودن آن برای 
مردم و محیط زیست، اجازه واردات آنها را صادر کنند.

ایــن نماینده مجلس افزود: در قانون پنج ســاله 
ششــم توسعه واردات بدون آزمایش و تأیید سلامت 
محصولات دستکاری شده ژنتیکی، ممنوع اعلام شده 
است.شاعری با اشاره به اینکه میزان بی خطر بودن این 
محصولات باید 100 درصد باشد و همچنین به منظور 
حفظ حقوق مشــتری و مردم برچســب یا علامت 
تراریخته برروی محصول حک شود، بیان کرد: مردم 

کافی  اطــلاع  باید 
از موادغذایی مورد 
مصرف خود داشته 

باشند.
وی با بیان اینکه 
خبرهایی از واردات 
گسترده محصولات 
تراریخته به گوش  
می رسد، اضافه کرد: 
عنوان  به هیچ  بنده 

از این نوع محصولات اســتفاده نکرده و نخواهم کرد، 
چراکه از ســلامت کامل و خطرات احتمالی ناشی از 

آن مطمئن نیستیم.
وی تصریح کرد: اگر این محصولات مشکلی ندارند، 
چرا در بسیاری از کشورها، مصرفش برای گروه های 
سنی حســاس مثل کودکان، مادران باردار و شیرده 

ممنوع اعلام شده است؟
تخلف وزارت بهداشت در عدم برچسب گذاری 

محصولات تراریخته
ســخنگوی کمیسیون کشــاورزی، آب و منابع 
طبیعی مجلس شورای اسلامی گفت: تعجب می کنم 
که چرا وزارت بهداشت بدون انجام آزمایش های لازم 

و ارزیابی های دقیق اجازه ورود محصولات تراریخته را 
صادر می کند؟ این نهاد به راحتی اعلام می کند برنج 
تراریخته هیچ ضرری برای مــردم ندارد. اگر به این 
موضــوع علم کامل دارد، پس چرا طبق قانون برنامه 

ششم توسعه به برچسب گذاری آنها اقدام نمی کند؟
شاعری ادامه داد: به جای انجام آزمایش های لازم، 
در رسانه ملی بحث های مجادله ای در خطرناک بودن 

یا نبودن این قبیل از محصولات به راه می اندازند.
بــه گفته وی، ســازمان محیط زیســت، وزارت 
جهادکشــاورزی و وزارت بهداشت به تکلیف قانونی 
خود عمل کنند و از دستگاههای نظارتی مثل دیوان 
محاسبات، سازمان بازرسی و سایر دستگاههایی که 
وظیفه دادستانی را برعهده دارند، درخواست می کنم 
تا وارد این موضوع شــده و بــا اعمال کنترل لازم از 
عرضه بدون برچسب گذاری محصولات تراریخته در 

بازار جلوگیری کنند. 
ســخنگوی کمیسیون کشــاورزی، آب و منابع 
طبیعی مجلس شــورای اســلامی با تأکید بر اینکه 
اطلاعیه های صادر شده مبنی بر سالم بودن محصولات 
تراریخته کافی نیست، یادآور شد: مردم  باید مراقب 
بــوده و در انتخاب مصــرف مواد غذایی دقت لازم را 

به عمل آورند. 

سخنگوی کمیسیون کشاورزی مجلس:

هرگز از محصولات تراریخته استفاده نخواهم کرد

از قول یک  خبرگــزاری حامی دولــت 
کارشناس اقتصادی با انتقاد از انتصاب مدیرانی 
که روحیه واردات دارند نوشت: در مدیریت ها 
و عزل و نصب ها به جای افراد تاجر و بازاری 
که تفکر واردات دارند، باید از افراد کارآفرین 
که سبقه ای در کار تولید و کارآفرینی دارند 

استفاده شود.
حمیــد نجف در گفت وگو با ایســنا، در ارزیابی 
ایجاد ســالانه 950 هزار شغل طبق برنامه ششم، 
گفت: شخصا معتقدم که اگر اشتغال موجود را حفظ 
کنیم و جلوی ورشکستگی کارخانه ها را بگیریم تا 
به تعداد بیکاران اضافه نشــود، اهمیتش به اندازه 

ایجاد  اشتغال است.
وی ادامــه داد: صرفنظر از حفــظ و نگهداری 
نیروهــای شــاغل باید نیروهــای کار جدید را هم 
بــه خدمت بگیریم ولی متاســفانه به دلیل برخی 
سوء مدیریت ها چنین اتفاقی نمی افتد و می بینیم که 
کارخانه ها با سرمایه گذاری کلان راه اندازی می شوند 
و بعد از چند ســال به دلیل سوءمدیریت در مسیر 
ورشکستگی قرار می گیرند و  اشتغالی هم که ایجاد 

شده از بین می رود.
این کارشناس اقتصادی با  اشاره به معضل بیکاری 
در کشور اظهار کرد: دلیل اینکه فارغ التحصیلان از 
ورود به بازار کار باز می مانند این است که خروجی 

دانشگاه ها با تقاضای بازار کار نمی خواند در حالی که 
باید برنامه آن را 10 سال قبل به دانشگاه ها می دادیم 
و این شــیوه مرسوم تمام دنیاست که برنامه کوتاه 
مدت، میان مدت و بلندمدت برای ایجاد شغل دارند.
به اعتقــاد وی، در مدیریت ها و عزل و نصب ها 
بــه جای افراد تاجر و بازاری که تفکر واردات دارند، 
باید از افراد کارآفرین که ســبقه ای در کار تولید و 

کارآفرینی دارند استفاده شود.
نجف خاطرنشــان کرد: در حــال حاضر بخش 
اعظمی از شرکت های دولتی و خصولتی زیرمجموعه 
صندوق های بازنشستگی هستند و برای آنکه جلوی 
زیان دهی آنها گرفته شــود، هر مدیــری که وارد 

این شــرکت ها می شــود بلافاصله دست به تعدیل 
نیروی کار می زند.وی در پایان با بیان اینکه باید از 
ظرفیت های پنهان و نهفته در شرکت های خصولتی 
اســتفاده و افــراد دارای تفکــر کارآفرینی در این 
شرکت ها به کار گرفته شود، گفت: پیشنهاد من این 
است که ظرفیت های عظیم و بالقوه  این سازمانها و 
شــرکت ها شناسایی شود. این شــرکت ها نیازمند 
حضور افراد کارآفرین و ایده های کارآفرینی هستند 
و اگر از ظرفیت های پنهان آنها استفاده کنیم هم به 
ایجاد  اشتغال کمک می شود و هم از خطر زیان دهی 
و وضعیت سرباری که آنها را تهدید می کند، نجات 

یافته به سودآوری می رسند.

انتقاد خبرگزاری حامی دولت
رئیــس اتحادیه فروشــندگان نرم افزار از رکــود در بازار  از انتصاب مدیران تاجرمسلک و وارداتچی

لوازم التحریر در آستانه آغاز ســال تحصیلی خبر داد و گفت: 
شهریورماه که زمان اوج فروش در این صنف محسوب می شود 
در قیاس با ســال های قبل حدود ۳۰ تا ۳۵ درصد کاهش فروش 

را تجربه کرده ایم.
موســی فرزانیان در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: اکنون رکودی در  
فضای جامعه حاکم است که بر اساس آن فروش ما هم نسبت به سال های 
قبل بسیار کمتر شده و حجم خریدهای مردم به مراتب کمتر از سال های 
قبل است و همکاران ما که در سال های گذشته شهریورماه حتی فرصت 

نداشتند جواب سلام دیگران را بدهند، این روزها بیکار هستند.
رئیس اتحادیه فروشــندگان نرم افزار با اشاره به اینکه در سال جاری 
قیمت نوشت افزار و لوازم التحریر نسبت به سال گذشته تنها پنج تا 10 
درصد افزایش داشته است، گفت: حتی در برخی اقلام با توجه به رکود 

حاکم در بازار، افزایش قیمتی نداشته ایم.
فرزانیان همچنین عنوان کرد: اکنون شاید حدود 40 درصد نیاز کشور 
به لوازم التحریر از کالای داخلی تامین شود، اما تولید کنندگان این بخش 
توان تامین 80 درصدی این بازار را دارا هستند و در صورت حمایت های 

کافی می توانند بخش عمده ای از مصرف این بخش را تامین کنند.
وی ادامه داد: طی یک تا دو سال گذشته به واسطه حمایت های خوبی 
که از این عرصه صورت گرفت، حدود 10 تا 15 درصد رشد تولید در این 
بخش را شاهد بودیم، اما مهم آن است که این حمایت ها ادامه دار باشد.

رئیس اتحادیه فروشندگان نرم افزار با تاکید بر کیفیت مناسب کالاهای 
داخلی، اظهار کرد: از نظر کیفیت نوشــت افزار ما واقعا در شرایط خوبی 
قــرار دارد و حداقل در قیاس با نمونه های چینی به مراتب قابل قبول تر 
هســتند. اکنون عمده واردات این بخش از چین، هند، کره، اندونزی و 
مالزی صورت می گیرد و تنها بخش اندکی از کالاها از اروپا وارد می شوند.

قیمت  لوازم التحریر در بازار مصرف
وی با بیان اینکه در حال حاضر در زمینه  تولید دفتر 95 درصد نیاز 
کشور به واسطه تولیدکنندگان داخلی تامین می شود، گفت: قیمت یک 
دفتر 50 برگ از 700 تا 800 تومان شروع شده و تا 2000 تومان می رسد.

فرزانیان همچنین عنوان کــرد: همچنین قیمت خودکارهای تولید 
داخل به شــکل عمده 310 تا 320 تومان است. البته هستند برندهایی 
که قیمت های بالاتری از این داشته باشند اما در مجموع بیشترین خرید 
خودکارهای ایرانی مربوط به این نوع خودکارها می شــود، در حالی که 
نمونه های خارجی از 450 تا 900 تومان قیمت گذاری می شوند و در میان 
آنها بیشترین استقبال از خودکارهای 500 تا 600 تومانی صورت می گیرد.

رئیس اتحادیه فروشندگان نرم افزار در پایان گفت: در حوزه مدادهای 
رنگی به طور عمده 12 بسته مداد رنگی 12 تایی ایرانی به قیمت 45 هزار 

تومان و خارجی به قیمت 65 هزار تومان به فروش می رسد.

در حالیکه دولت روحانی وعــده می داد که با برجام همه 
مشکلات رفع می شوند یک کارشناس صنعت قطعه سازی گفت: 
اوضاع عقب افتادگی طلب قطعه سازان از خودروسازان حتی از 

زمان تحریم ها نیز بدتر شده است.
غلامرضا آباد در گفت  وگو با خبرگزاری فارس با بیان اینکه موضوع 
طلب قطعه ســازان از خودروسازان هم اکنون در بدترین شرایط طی 
15 ســال اخیر قرار دارد،  اظهار داشت: طلب قطعه سازان معمولاً در 
مدت شش تا هشــت ماه پرداخت می شود که باعث وارد شدن فشار 
زیادی به سازندگان قطعه شده است. خودروسازان قبلًا می گفتند که 
مثلًا یک ماه دیگر طلب قطعه سازان را پرداخت می کنند، اما حالا حتی 
همین حرف را نیز نمی زنند و نمی گویند که چه زمانی قصد پرداخت 

پول قطعه سازان را دارند، انگار پولی وجود ندارد. 
این کارشناس صنعت قطعه سازی با بیان اینکه قطعه سازان با بی پولی 
روبه رو هستند، گفت: این شرایط تاکنون بی سابقه بوده و اوضاع حتی 

از زمان تحریم ها نیز بدتر شده است.
به گفته آباد، در شرایطی که میزان تولید خودرو در کشور افزایش 
یافته، برخی قطعه ســازان از طریق لابی، پولشــان را به موقع تحویل 
می گیرند ولی عامه قطعه سازان در دریافت طلب خود با مشکل روبه رو 
هستند و در واقع، عدالت در پرداخت ها رعایت نمی شود و  با یک چشم 

به همه سازنده ها نگاه نمی کنند.
وی با تأکید بر لزوم ایجاد تغییر در مدیریت شرکت های خودروساز 
و زیرمجموعه های آنها، گفت: امیدواریم وزیر صنعت اقدام مؤثری در 
این زمینه انجام دهد تا هر چه زودتر مشکل قطعه سازان برطرف شود.

این کارشــناس صنعت قطعه ســازی با بیان اینکه در حال حاضر 
خودروســازان بســیاری از خودروها را به صورت CBU یا CKD وارد 
و عرضه می کنند، ادامه داد: فروش این نوع خودروها ســود بیشتری 
برای خودروسازان دارد و عملًا مونتاژکار خودروهای چینی و فرانسوی 

شده ایم.
آباد افزود:  فروش خودروهای خارجی سود بالاتری برای خودروسازان 
ایجاد می کند، اما برای واردات این خودروها باید گشایش اسناد اعتباری 
انجام شــود و پول این خودروها به صورت نقدی پرداخت شــود که 
این مســئله باعث شده منابع مالی خودروسازان در خرید خودروهای 

خارجی بلوکه شود.
وی با اشــاره به اینکه وضعیت پرداخت طلب قطعه سازان از سوی 
ایران   خودرو بهتر از ســایپا است، ادامه داد:  گردش مالی خودروسازان 

زمان بر شده ولی سود بیشتری کسب می کنند. 
وی تصریح کرد:  قطعه سازانی که اهل لابی و فشار هستند، پولشان 
را چند وقته تحویل می گیرند ولی بقیه قطعه ســازان با مشکل روبه رو 
هستند و این در شــرایطی است که مثلًا بدهی بانکی یک قطعه ساز 
به سیســتم بانکی به 22 میلیارد تومان رسیده و در عین حال هشت 
میلیارد تومان از خودروســازان طلــب دارد، حتی اگر همه طلب این 

قطعه ساز نیز پرداخت شود باز هم ورشکسته خواهد بود.
آباد ادامه داد:  قطعه ســازان مجبور به پرداخت ســودهای بانکی 
بالایی برای تســهیلات دریافتی خود هستند و این در شرایطی است 
که خودروسازان حاضر به پرداخت طلب قطعه سازان در مدت مناسب 

نیستند.
گفتنی است دولت روحانی در چهار سال اخیر وعده داده که با برجام 
، همه مشــکلات رفع می شود اما روزی نیست که بی ثمر بودن توافق 
خسارت بار هسته ای از سوی بخش های مختلف اقتصادی اعلام نشود.

نایب رئیس کمیسیون صنایع مجلس گفت: با قانون جدیدی 
که در مجلس نمایندگان آمریکا مبنی بر ممنوعیت فروش 
هواپیما به ایران تصویب شده، احتمالا قرارداد فروش بوئینگ 

به ایران دیگر اعتبار ندارد.
به گزارش نود اقتصادی ، رضا علیزاده درباره قانون جدید مجلس 
نماینــدگان آمریکا درباره فروش هواپیما به ایران اظهار کرد: قانون 
جدیدی که در مجلس نمایندگان آمریکا مبنی بر ممنوعیت فروش 
هواپیما به ایران تصویب شــده، مشمول فروش بوئینگ هم خواهد 
شد و اگر این قانون وارد فاز عملیاتی و اجرایی شود دیگر هواپیمای 

بوئینگی وارد ناوگان هوایی ایران نخواهد شد.
وی افــزود: در این  باره نمایندگان مجلس تصمیم دارند از آقای 
عباس آخوندی، وزیر راه و شهرســازی درباره تصویب قانون جدید 
نمایندگان آمریکا ســؤال کنند کــه در اولین فرصت این کار انجام 

خواهد شد.
علیزاده با تاکید بر این که اخیرا مجلس ایران تصویب کرده در ایران 
رفتارهای متقابل با آمریکا داشته باشد، تصریح کرد: کمیسیون امنیت 
ملی این موضوع را پیگیری می کند و احتمالا قرارداد فروش بوئینگ به 
ایران دیگر اعتبار ندارد. نایب رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
ادامه داد: از ابتدای اجرای برجام هر روز شاهد بدعهدی هایی از سوی 
آمریــکا بودیم و ممنوعیت فروش هواپیما به ایران هم یکی دیگر از 

موضوعات نقض برجام و بدعهدی است.
گفتنی است ، مجلس نمایندگان آمریکا با متمم پیشنهادی یک 
قانونگذار جمهوری خواه برای منع فروش هواپیمای مســافربری به 

ایران موافقت کرد.
پایگاه هیل، نشــریه کنگره آمریکا با اشاره به این موضوع نوشت: 
پیتر روسکام، نماینده جمهوری خواه آمریکایی پیشنهاد اضافه شدن 
دو متمم پیشــنهادی به طرح بودجه دفاعی سال 2018 آمریکا را 
مطرح کرد. این متمم ها، به طور خاص، اســتفاده از منابع مالی برای 
مجاز کردن مبادلات مالی مربوط به فروش هواپیما را ممنوع می کند 
و اداره کنترل دارایی های خارجی وزارت خزانه داری آمریکا را از صدور 
مجوز جهت فروش هواپیما به ایران منع می کند. پایگاه هیل نوشته هر 
دو متمم پیشنهادی روسکام با رأی گیری شفاهی به تصویب رسیدند. 
مطابق با برجام آمریکا متعهد به صدور مجوز فروش هواپیما و خدمات 
و قطعات آن  در روز اجرا- 26دی ماه 94- به ایران بود  که با وجود 

گذشت 20 ماه،  از اجرای آن سرباز زده است.

مجری طرح گندم در واکنش به ادعای کلانتری:

زندگی مان را با آن طرف آب 
تنظیم نمی کنیم

مجری طرح گندم وزارت جهاد کشاورزی با رد ادعای 
کلانتری معاون حسن روحانی در محیط زیست درباره گندم 
گفت: گندم آب بر نیست و ما هم زندگی مان را با آن طرف 

آب تنظیم نمی کنیم.
اسماعیل اسفندیاری پور در گفت وگو با فارس، در پاسخ به این 
سؤال که برخی معتقدند، به دلیل آب بر بودن گندم، باید سطح زیر 
کشت این محصول را کاهش داد و نیازی به تولید 14 میلیون تن 
گندم در کشور نیست، با رد این موضوع اظهار داشت: کارشناسان 
در جریان هستند که دوره رشد و نمو گندم هم زمان با بارش های 
پاییزه و زمســتانه است و دو سوم سطح زیرکشت گندم در کشور 
دیم اســت که از طریق آب سبز یا همان آب باران تغذیه می شود 

و نیازی به آبیاری ندارد.
وی با اشــاره به این موضوع که در اســتان هایی که بیشترین 
حجم گندم تولید می شود نیز مصرف آب بالا نیست، خاطرنشان 
کرد: استان گلســتان به عنوان یکی از بزرگ ترین تولیدکنندگان 
گندم در کشور شاید سالانه 55 تا 60 میلیون مترمکعب آب برای 
یک میلیون تن گندم مصرف نکند؛ چراکه این استان ها پربارش و 

مرطوب هستند که مصرف آب زیادی ندارند.
اسفندیاری پور گفت: در طرح گندم یک استراتژی تعریف کردیم 
که اصول فنی زراعت در آن دیده شــده و نگاهمان کاهش سطح 
زیرکشت گندم آبی از دو میلیون و 475 هزار هکتار طی 3 سال 
به یک میلیون و 900 هزار هکتار رسیده، یعنی 600 هزار هکتار 

سطح زیر کشت در بخش آبی کاهش داشته ایم.
مجری طرح گندم وزارت جهاد کشاورزی به اقدامات انجام شده 
برای افزایش عملکرد در هکتار و کاهش مصرف آب در بخش گندم 
اشاره کرد و افزود: استفاده از بذر ارقام جدید، استفاده از بذرهای 
پرمحصول، تغذیه مناسب، مکانیزاسیون، کنترل عوامل خسارت زا 
و کنتــرل انواع آفات و بیماری هــا و همچنین ورود کمباین های 
جدید به مزارع باعث شــده تا بتوانیم نیاز گندم داخل کشــور را 

خودمان تأمین کنیم.
اســفندیاری پور تأکید کرد: گندم جزو محصولاتی اســت که 
کمترین مصرف آب را دارد و جزو گیاهان کم آب بر است، به طوری که 
بر اســاس مطالعات انجام  شده اخیر در بخش کشاورزی فقط 18 
تا 20 درصد آب مصرفی این بخش برای گندم استفاده می شود.

اسفندیاری پور خطاب به آنهایی که عنوان می کنند گندم مازاد 
نباید در کشــور تولید شود، اظهار داشــت: تا افق 1404 رویکرد 
صادراتــی در گندم نداریم؛ چراکه بــه دلیل محدودیت های آب، 

مزیت هم نداریم.
مجری طرح گندم وزارت جهاد کشاورزی در پاسخ به این سؤال 
که گفته می شود کارشناسان معتقدند بدون آزمایش خاک و تقویت 
نقاط ضعف خاک، کودهای بی رویه به مزارع داده می شود که سبب 
کاهش عملکرد در هکتار شده نیز گفت: با آموزش هایی که توسط 
مروجین داده می شود، اکنون اکثر کشاورزان آزمایش خاک را انجام 
می دهند؛ چراکه آزمایشگاه ها به اندازه کافی در سطح کشور وجود 
دارد و با این کار مقدار عنصری که از خاک برداشت می شود توسط 
کود مناسب به خاک برگردانده می شود و مصرف کود حیوانی در 

کنار کود شیمیایی به عنوان غذای گیاه در دستورکار است.
وی تأکید کرد: به دنبال افزایش سطح زیرکشت نیستیم و در 
4 سال گذشته متوسط خرید گندم از کشاورزان 8 میلیون و 800 
هزار تن در سال بوده که همین میزان به مصرف نانوایی ها می رسد.
او اضافــه کــرد: باید تمام ابعــاد را مدنظر گرفــت و نباید با 
خوش خیالی کشاورزان را دلسرد کنیم، تا خدای ناکرده دوباره نیاز 
به واردات گندم داشته باشیم؛ چراکه ما زندگی مان را با آن طرف 
آب تنظیم نمی کنیم. آنها حمایت های متعددی را به صورت مستقیم 

و  غیرمستقیم از کشاورزان خود انجام می دهند.
مجری طرح گندم وزارت جهاد کشاورزی اظهار امیدواری کرد 
تا امســال نیز با توجه به آغاز فصل کشت پاییزه، دولت نرخ تورم 
را برای افزایش نرخ خرید تضمینی در نظر بگیرد که رقمی حدود 
9 درصد اســت که اگر این کار را نکنیم کشاورز خارجی را فربه و 

کشاورز داخلی را ضعیف کرده ایم.
گفتنی است عیسی کلانتری معاون حسن روحانی در محیط 
زیســت چندی پیــش ادعا کرد خودکفایی گنــدم نمی تواند در 
شــرایطی که ایران با محدودیت منابع آبی و بحران روبروســت، 

افتخارآفرین باشد!

نایب رئیس کمیسیون صنایع مجلس:

قرارداد فروش بوئینگ
 به ایران با قانون جدید آمریکا 

دیگر اعتبار ندارد


